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تجارت

صادرات ۷۵ ميليون تن کالاي غيرنفتي 
به ارزش ۳۰ ميليارد دلار

در هش��ت ماهه نخس��ت سال ۱۳۹۷، صادرات کالاهاي غير نفتي رشد 
۵.۱ درصدي و صادرات کاهش ۱۲.۶ درصدي داش��ته اس��ت.به گزارش 
ايلن��ا، در هش��ت ماهه س��ال ۱۳۹۷ صادرات کالاه��اي غير نفتي برابر 
۷۵.۳ ميليون تن با ارزش ۳۰ ميليارد دلار برابر ۲۶.۹ ميليارد يورو بوده 
که نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل به لحاظ وزني ۵.۱ درصد کاهش 
و به لحاظ ارزش دلاري ۷.۵ درصد و ارزش يورويي ۱۵.۲ درصد رش��د 

داشته است.
همچني��ن مي��زان واردات ب��ه کش��ور برابر ۲۱.۵ ميلي��ون تن به ارزش 
۲۹.۵ ميليارد دلار برابر ۲۴.۸ ميليارد يورو بوده که از لحاظ وزني ۱۲.۶ 
درصد و از لحاظ ارزش دلاري ۱۴ درصد و ارزش يورويي ۱۶.۸ درصد 
کاه��ش را نش��ان مي  ده��د. ارزش صادرات بخ��ش صنعت در اين دوره 
ح��دود ۱۲.۷ ميلي��ارد دلار و ص��ادرات بخش مع��دن ۸۷۷ ميليون دلار 

ثبت شده است.

جزئيات آمارهاي صدور کارت بازرگاني 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي تهران قصد دارد به منظور ارائه 
عملکرد خود، با انتشار سلسله گزارش هايي مبتني بر آمار و تحليل مرتبط، 
نقاط قوت و ضعف خود و نيز فراز و فرودهاي اقدامات و فعاليت هايش در 
چهار سال گذشته را به طور شفاف ترسيم کند تا تصوير روشني از مسير 
طي شده در چهار سال گذشته ترسيم کند و نقشه راه چهار ساله آينده و 
نقاط لازم العبور آن را پيش بيني کند.بهمن عشقي، دبيرکل اتاق بازرگاني 
تهران طي گزارشي از روند رشد کارت هاي بازرگاني و عضويت در چهار 
س��ال گذش��ته اعلام کرد: برابر آخرين آمار موجود از ابتداي فروردين 
م��اه ۱۳۹۴ ت��ا ميان��ه بهمن ماه ۱۳۹۷ )۱۵/ ۱۱/ ۹۷( تعداد اعضاي اتاق 
تهران، يعني دارندگان کارت هاي بازرگاني و عضويت، اعم از حقيقي و 
حقوقي، به ۱۸ هزار ۲۵۸ عضو بالغ شده که در مقايسه با رقم ۱۴ هزار 

و ۶۴ عضو افزايشي معادل چهار هزار ۱۹۴ عضو داشته است.
وي افزود: اين اعداد گوياي رشد حدوداً ۳۰ درصدي در خلال دوره هشتم 
هيات نمايندگان اتاق تهران است که گرچه هنوز با شمار اعضاي پارلمان 
حقيقي بخش خصوصي فاصله دارد اما نمايانگر رش��د قابل توجهي در 

شمارگان اعضاي اين اتاق است.

توليد خودرو با کيفيت، مطالبه عمومي
با چهل ساله شدن انقلاب اسلامي، يکي از مطالبات مردم از مسئولان 
اين است که چرا علي رغم پيشرفت در صنايع بسيار مهم و"هاي تک" 
از جمله انرژي هس��ته اي، س��لول هاي بنيادي، نانو، موش��کي و ... هنوز 
صنعت خودروس��ازي قادر به توليد خودرو با کيفيت، به روز و با قيمت 
مناسب رقابتي نيست. به گزارش تجارت به نقل از پايگاه خبري کارگر 
ني��وز، چ��را خودروس��ازان ملي علي رغم حماي��ت همه جانبه دولت طي 
چند دهه اخير ولي هنوز بخش قابل توجهي از مواد اوليه مورد نيازشان 
وابس��ته به خارج اس��ت؟ پس مديران خودروس��ازي طي دوره مديريت 
خود چه دستاوردهاي داشته اند؟ از اين دست سوالات به وفور مي توان 
طرح کرد و از مديران خودروس��ازي پرس��يد. س��والات چالشي که ريشه 
در مديريت صنعت خودرو دارد. ش��واهد و قرائن فراواني وجود دارد که 
نش��ان مي دهد که صنعت خودروس��ازي کش��ور بيش از آنکه يک بنگاه 
اقتصادي باشد، يک صنعت سياسي است. به بيان ديگر صنعت خودرو 
بيش از آنکه به دنبال ارائه محصولات با کيفيت و رقابتي باشد، در جهت 

تامين منافع سياسي و حزبي دولت ها تلاش مي کند. 

اخبار کوتاه

گروه تجارت: بررسي آمار مبادلات ايران و پاکستان در10 ماهه سال 
جاري نش�ان  مي دهد که س�طح مناس�بات تجاري از مرز يک ميليارد 
دلار عبور کرده است و حجم تجارت نسبت به سال 1396 حدود 42 

درصد رشد کرده است.
به گزارش تجارت به نقل از اتاق تهران؛ نمايندگان بخش خصوصي و 
دولتي ايران و پاکستان در نشستي در اتاق تهران به بررسي مشکلات 
موجود سر راه تجارت دو کشور پرداختند و قول همکاري براي تسهيل 

مراودات تجاري دادند.
در همايش مشترک اتاق بازرگاني تهران و سفارت پاکستان در ايران 
که با حضور جمعي از فعالان اقتصادي از دو کشور برگزار شد، وضعيت 
تجارت دو طرف و ظرفيت هاي مش��ترک همکاري ها در حوزه هاي 

اقتصادي مورد بررسي قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومي اتاق تهران، در اين همايش سفير جمهوري 
اسلامي پاکستان در تهران از اعطاي ويزاي ۶ ماهه يا يک ساله چند 
بار ورود )Multiple( به تجار و بازرگانان ايراني که از سوي اتاق تهران 
معرفي نامه داشته باشند، خبر داد. خانم رفعت مسعود همچنين از اجراي 
کارنه تير در مسير ترانزيتي ايران و پاکستان و عبور اولين کاميون ايراني 
به پاکستان بر اساس کنوانسيون TIR خبر داد. او همچنين خاطرنشان 
کرد که اقدامات براي حرکت هفتگي شش قطار باربري و کانتينربر 

ميان زاهدان و کويته پاکستان در دست انجام است.
در اين نشس��ت که رييس اداره امور پاکس��تان وزارت امور خارجه و 
نماينده دفتر آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه تجارت نيز حضور داشتند، 
فرصتي ايجاد شد تا تجار و بازرگانان ايراني مسائل و مشکلات تجارت 
با پاکستان را با مسئولان ايراني و سفير پاکستان در تهران در ميان 

بگذارند.
در ابتداي اين گردهمايي، محمدرضا بختياري، معاون امور بين الملل 
اتاق تهران طي س��خناني با اش��اره به روابط ديرينه ايران و پاکستان، 
گفت: پاکستان يکي از شرکاي تجاري مهم ايران محسوب  مي شود 
و صادرات ايران به اين کش��ور در س��ال گذش��ته، حدود يک ميليارد 
دلار برآورد ش��ده اس��ت. البته توقع از حجم تجارت دو کش��ور بيش از 
اين هاس��ت و انتظار اين اس��ت که با افزايش مراودات، ارزش تجاري 

ايران و پاکستان افزايش پيدا کند.
او با بيان اينکه تجارت ايران و پاکستان در سال ۱۳۹۶ افت قابل توجهي 
را تجربه کرد، ادامه داد: تجارت دو کش��ور پيش از س��ال ۱۳۹۶، بالغ 
بر يک ميليارد دلار بود اما در اين س��ال به ۶۰۰ ميليون دلار کاهش 
پيدا کرد. بررس��ي آمار مبادلات ايران و پاکس��تان در۱۰ ماهه س��ال 
جاري نش��ان  مي دهد که س��طح مناسبات تجاري از مرز يک ميليارد 
دلار عبور کرده است و حجم تجارت نسبت به سال ۱۳۹۶ حدود ۴۲ 

درصد رشد کرده است.
معاون امور بين الملل اتاق بازرگاني تهران خطاب به فعالان اقتصادي 
حاضر در اين نشست ابراز اميدواري کرد که در اين جلسه هم انديشي، 

راهکارهايي براي توسعه روابط دوجانبه ارائه شود.

ضرورت برقراري تجارت آزاد ميان دو کشور ���
دبيرکل اتاق تهران در اين گردهمايي، در سخناني به برقراري 
صلح و آرامش ميان دو کش��ور ايران و پاکس��تان در طول تاريخ 
اش��اره ک��رد و گفت: ظرفيت هاي بزرگ��ي براي همکاري هاي 
مش��ترک دو کش��ور در حوزه هاي اقتصادي فراهم است، از اين 
رو دو کش��ور بايد به س��مت برقراري تجارت آزاد گام بردارند و 
براي اجرايي کردن آن نيز دولت هاي دو کشور بايد همت کنند.
بهمن عشقي با اشاره به اقتصاد رو به رشد پاکستان و بيان برخي 
شاخص هاي اقتصادي اين کشور در سطح بين المللي، افزود: به 
رغم همسايگي و قرابت ملت هاي دو کشور، مناسبات اقتصادي 
و تجاري ايران و پاکستان در سطح پاييني برقرار است که بايد 
دلايل آن موشکافي شود.به گفته وي، آمار گمرک ايران نشان 
مي دهد که تراز بازرگاني دو کش��ور طي س��ال گذشته، در حدود 

۸۰۰ ميليون دلار بوده است.

صدور رواديد ���6 ماهه براي تجار ايراني
در ادامه اين جلسه، خانم رفعت مسعود، سفير پاکستان در ايران سخنان 
خ��ود را ب��ا ارائه اطلاعاتي از کش��ور متب��وع خويش آغاز کرد و گفت: 
پاکستان، کشوري با جمعيت حدود ۲۱۰ ميليون نفر است که توليد 
ناخالص داخلي آن معادل ۳۱۳ ميليارد دلار اس��ت. همچنين درآمد 
س��رانه در ان حدود ۱۲۲۲ برآورد ش��ده است. ارزش واردات پاکستان 
از سراسر جهان حدود ۴۴ ميليارد دلار بوده و ارزش صادرات آن ۱۷ 

ميليارد دلار است.
او با بيان اينکه واردات پاکستان از ايران، طيف گسترده اي از کالاها 
اعم از محصولات پتروش��يمي، کش��اورزي، سراميک و فرش است، 
ادامه داد: اما واردات ايران از پاکستان شامل اقلام محدودي در حوزه 
منسوجات و کشاورزي  مي شود. نتيجه آنکه صادرات ايران به پاکستان 
ظرف ۹ ماه گذش��ته از آوريل تا دس��امبر، ۱۸ درصد رش��د داش��ته و 
صادرات پاکس��تان به ايران طي همين مدت با کاهش ۳۴ درصدي 
روبه رو شده و به همين دليل موازنه تجاري به نفع ايران است. سفير 
پاکستان در ايران ادامه داد: اين براي من مايه تعجب است که ايران 
به عنوان کش��وري که در معرض تحريم بوده، توانس��ته است موازنه 
تجاري با پاکستان را به نفع خود حفظ کند و متاسفانه ما نتوانسته ايم 
صادرات بالايي به ايران داش��ته باش��يم.او با اش��اره به اينکه در س��ال 

۲۰۰۶ ميان دو کش��ور موافقت نامه ترجيحي به امضا رس��يده اس��ت، 
در اين باره توضيح داد: اين موافقت نامه به رغم آنکه فهرست کالاها 
نيز در آن نهايي ش��د، هنوز اجرايي نش��ده اس��ت. در آخرين مذاکرات 
وزراي خارجه دو طرف، عنوان ش��د که ايران  مي خواهد به فهرس��ت 
موافقت نامه ترجيحي اقلامي اضافه کند. اما از نظر من بهتر است به 
جاي اجراي چنين موافقت نامه اي به سوي تجارت آزاد حرکت کرده 
تا بدين ترتيب مشکلات غيرتعرفه اي بازرگانان دو طرف نيز برطرف 
شود.رفعت مسعود با اشاره به اينکه بخشي از تجارت دو کشور از طريق 
راه آهن و کاميون انجام  مي گيرد، ادامه داد: ميان ايران و پاکس��تان 
کنوانس��يون TIR به امضا رس��يده است و همان طور که کاميون هاي 
ايراني توانسته اند وارد پاکستان شوند، اميدواريم کاميون هاي پاکستاني 

نيز امکان ورود به خاک ايران را بيابند.

اعتراض به موانع غيرتعرفه اي براي تجار پاکستاني ���
او همچنين تش��کيل کميته هاي مش��ترک مرزي را در توسعه روابط 
تجاري موثر دانست و گفت: ما مساله صدور ويزا براي تاجران ايراني 
را حل کرده ايم؛ به موجب مصوبه کميته مش��ترک مرزي، هر تاجر 
ايراني با در دس��ت داش��تن نامه از اتاق هاي بازرگاني  مي تواند ويزاي 

شش ماهه از پاکستان دريافت کند.
 سفير پاکستان در ايران نبود کانال هاي بانکي موثر ميان دو کشور را 
يکي از چالش هاي توسعه مراودات تجاري دانست و گفت: پاکستان 
و اي��ران ي��ک موافقت نام��ه پرداختي منعقد ک��رده بودند که دوره آن 
منقضي شده است. هرچند در دوره اي که اين موافقت نامه برقرار بود 
نيز مفاد آن به اجرا درنيامد. پيش��نهادي که در اين زمينه وجود دارد 
اين است که يک بانک ايراني شعبه اي در پاکستان راه اندازي کند و 
معاملات را با ارزهاي داخلي، ريال يا روپيه پشتيباني کند. در اين زمينه 
مذاکره با بانک مرکزي دو طرف راهگش��ا خواهد بود.رفعت مس��عود 
گفت: بازرگانان پاکستاني  مي گويند ما با تبعيض مقامات ايراني رو به رو 
هستيم و موازنه تجاري دو کشور نيز همين مساله را نشان  مي دهد. 
تحقيقات من نشان  مي دهد واردکنندگان ايراني  مي توانند با نرخ هاي 
رسمي ارز مبادله کنند اما صادرکنندگان پاکستاني به ايران از چنين 
امکاني برخوردار نيستند. موانع غيرتعرفه اي و ماليات بر بار و جاده که 
توس��ط طرف ايراني اخذ  مي ش��ود، از ديگر موارد مورد اعتراض تجار 
پاکس��تاني اس��ت.او همچنين گفت: صادرکنندگان برنج از پاکستان 
ب��ه اي��ران ني��ز اين گلايه را مطرح  مي کنند که زمان آزمايش برنج در 
آزمايشگاه هاي ايران بسيار طولاني است. سيب ايران در پاکستان نيز 
با چنين مشکلي مواجه است و بايد اين مشکلات و مشکلاتي از اين 

دست براي بازرگانان دو طرف حل شود.

اعضاي هيات رئيس��ه اتاق اصناف بابلس��ر در ديدار با ش��هردار بابلس��ر خواستاررسيدگي پتانسيل به 
مشکلات بازاريان و ساماندهي اوضاع اقتصادي با استفاده از ظرفيت و اين شهرستان شدند.

فرش��اد ناصري رئيس اتاق اصناف بابلس��ر به همراه علي اکبرپور ش��اني نائب رئيس و رامين عليزاده 
خزانه دار اين اتاق به ديدار مهندس رحيمي شهردار بابلسررفته و مسائل و مشکلات اتاق اصناف اين 

شهرستان را مطرح کردند و خواستاررسيدگي به آن شدند.
 فرشاد ناصري در اين ديدار اظهار کرد:اصناف به عنوان يک بازوي قوي در حوزه اشتغال و اقتصاد 

مي توانند کمک شاياني به رونق شهر داشته باشند.
وي افزود: اتاق اصناف شهرستان بابلسر داراي ۳۸ اتحاديه و ۷هزار و ۲۰۰واحد صنفي است. رئيس 
اتاق اصناف خاطرنشان کرد: با استفاده از ظرفيت و پتانسيل شهرستان بابلسر به وضعيت نامناسب 

اقتصادي اين شهرستان رسيدگي شود.
ناصري در ادامه گفت: مش��کلي که در حال حاضر اتاق اصناف بابلس��ر درارتباط با ش��هرداري مواجه 
است ،خريد ملکي است که در سال ۸۹ با دريافت تسهيلات بانکي و اجاره به شرط تمليک با موافقت 

اوليه خريداري شد.
 بعد از گذشت دوسال که بدهي به طور کامل پرداخت شد اميدواريم همکاري لازم جهت استعلامات 

مربوط به منظور انتقال سند به اتاق اصناف صورت گيرد.

وي در پايان خواستار در اختيار گذاشتن استند تبليغاتي از سوي شهرداري به اتاق اصناف براي اطلاع 
رساني در ايام مختلف سال شد و افزود: جهت ارائه خدمات بيشتر به مردم نياز است استند تبليغاتي در 
اختيار ما قرار گيرد تا درکوتاهترين مدت بيشترين خدمات را ارائه دهيم و مردم را از قوانين مربوطه 

مطلع سازيم.
در ادامه نائب رئيس اتاق اصناف بابلسر اظهار کرد: اصناف به عنوان بازوان توانمند انقلاب،حمايت 
و پشتيباني بسيار زيادي از نظام داشته و اين حمايت و پشتيباني بر کسي پوشيده نيست و از اهميت 

زيادي برخوردار است.
علي اکبرپور شاني با بيان اينکه اصناف و بازاريان در پرداخت عوارض هيچ مشکلي ندارند،گفت: در 
حالي که بخش اعظم عوارض از سوي اصناف و بازاريان صورت مي گيرد اما در جلساتي که مربوط 
به تعيين نرخ عوارض کس��بي اس��ت هيچ نماينده اي از س��وي اصناف جهت افزايش و کاهش نرخ 

حضور ندارد.
وي خواستار حضور نماينده اتاق اصناف در جلسات تعيين نرخ عوارض کسبي شد و افزود: از مهم ترين 
مشکلات بازاريان بحث سد معبر است که نياز است شهرداري نسبت به ساماندهي دست فروشان 

اقدام کند.
خزانه دار اتاق اصناف بابلسر نيز اظهار کرد: در بعضي از شهرهاي همجوار مثل شهرستان بابل ،دست 

فروشان بعد از تعطيلي بازار بساط مي کنند تا مانع کسب و کار بازاريان و مغازه داران نشوند.
رامين عاليزاده تصريح کرد: بازاريان و مغازه داران ما در حالي موظف به رعايت قوانين نظام صنفي 
و اس��تعلامات مربوطه جهت دريافت پروانه کس��ب مي باش��ند و در حالي مجبور به پرداخت عوارض 
کس��بي،ماليات و هزينه هاي جاري هس��تند که تمام موارد فوق اعم از اس��تعلامات و هزينه هاي ذکر 
شده مشمول دست فروشان نبوده و اين خود عاملي براي رقابت ناسالم است و باعث متضرر شدن 

مغازه داران مي شود.
وي افزود: با توجه به معضلات بيکاري که در جامعه حاکم است بايد مکاني مناسب براي ساماندهي 
دس��ت فروش��ان در نظر گرفته ش��ود تا آنها نيز بتوانند با اس��تفاده از فروش اجناس خود به امرار معاش 

بپردازند.
ش��هردار بابلس��ر نيز در اين نشس��ت با تش��کر از اعضاي هيات رئيس��ه اتاق اصناف بابلسر اظهار کرد: 
اصناف تکه جدا شده از شهرداري ها است و اميدوارم با کمک دولتمردان و اتاق اصناف بتوانيم مشکل 

اقتصاد شهرستان را حل کنيم.
رحيمي تصريح کرد: در خصوص رفع مشکل زمين اصناف ،شهرداري هر اقدامي که لازم به رفع اين 

مشکل باشد انجام مي دهد.
وي در پايان از واگذاري يک استند تبليغاتي به اتاق اصناف خبر داد.

در همايش مشترک نمايندگان بخش خصوصي دو کشور مطرح شد

رشد 42 درصدي مبادلات تجاري ايران و پاکستان

در ديدار اعضاي هيات رئيسه اتاق اصناف با شهردار بابلسر مطرح شد:

دغدغه بازاريان با همفکري اصناف و شهرداري برطرف شود

تجارت ايران پيچيده استاحياي وزارت بازرگاني به صلاح نيستکارت هاي بازرگاني بهمن و اسفند 96 ابطال شود
اس��دا... عس��گراولادي عض��و هيات 
نماين��دگان اتاق ته��ران طي نامه اي از 
وزير صنعت خواست تا جهت جلوگيري 
از تخلفات ۲۶۰۰ کارت بازرگاني صادر 
ش��ده در بهمن و اس��فند ۹۶ باطل شود.

به نقل از فارس در اين نامه آمده اس��ت؛ ...از آنجا که در اس��فند 
ماه ۱۳۹۷ ماه )سال جاري( انتخابات هيأت نمايندگان اتاق هاي 
بازرگان��ي برگ��زار مي گ��ردد و ص��دور ۲۶۰۰ کارت بازرگاني و 
عضويت مي تواند تأثير بس��زايي در نتيجه اتاق تهران انتخابات 
داشته باشد... لذا جهت جلوگيري از هرگونه شبهه و پيشگيري 
از تخلف��ات خواهش��مند اس��ت ترتيب��ي اتخاذ گردد نس��بت به 
ابط��ال کارت ه��اي مذکور ... اقدام و يا حداقل س��ابقه عضويت 

رأي دهندگان در انتخابات پيش رو به دو سال افزايش يابد.

عضو کميس��يون کش��اورزي مجلس 
ضمن مخالف با تشکيل وزارت بازرگاني 
گفت: بر هم زدن س��اختار اداري کشور، 
هزينه و زمان زيادي را تلف خواهد کرد 
و اميدوارم اين موضوع مجددا در مجلس 

مورد بررس��ي قرار نگيرد. محمد ش��اعري درگفت وگو با باشگاه 
خبري توانا درباره دور جديد تلاش هاي دولت براي تشکيل وزارت 
بازرگاني گفت: بنده شديداً مخالف تشکيل وزارت بازرگاني هستم 
و اعتقاد دارم تغيير ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت به صلاح 
کشور نيست.وي ادامه داد: دولت به جاي اين تصميمات هزينه بر، 
تلاش بر انجام وظيفه قانوني خود داشته باشد. در شرايط فعلي، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت دچار مش��کلات مديريتي اس��ت 

که بايد براي آن  فکري شود. 

رئي��س کل گم��رک ب��ا بي��ان اينکه 
اي��ران داراي تج��ارت پيچي��ده اي 
است،گفت:۳۳ نوع عوارض از واردات 
و ص��ادرات در حال وصول اس��ت؛۲۲ 
س��ازمان در مجوزهاي ترخيص کالا 

دخيل هستند و۱۲رويه گمرکي در گمرکات وجود دارد.
مه��دي ميراش��رفي در گفتگ��و با مه��ر، در خصوص تحقيق و 
تفحص مجلس از گمرک ايران، اظهار داشت: تحقيق و تفحص 

حق مجلس است و ما از اين موضوع استقبال مي کنيم.
رئي��س کل گم��رک ايران با بيان اينکه اگر در جايي مش��کلي 
وجود دارد بايد هويدا ش��ده و با متخلف برخورد ش��ود، افزود: با 
تحقيق و تفحص مشکلاتي را که صداي ما نمي رسد بگوييم، 

مجلس خواهد گفت.

فرشاد ناصري رئيس اتاق اصناف بابلسر  علي اکبرپور شاني نائب رئيس اتاق اصناف بابلسر ��� ���

رامين عليزاده خزانه دار اتاق اصناف بابلسر  ���


